
ON  BUILDING  A  CHURCH 

From an Epistle by St. John of Shanghai and San Francisco 

New St. Vladimir Church & Hall ~ Новый Свято-Владимирский храм и зал

A Church is a sanctified place, a holy place, in which the grace of God is present eternally. During the
sanctification of Solomon's temple the glory of God in the form of a cloud filled the House of God. So
it was in the Old Testament Temple. How much more does the grace of God act in New Testament
Temples, in which genuine cleansing of sins is granted, in which we commune of the Body and Blood
of Christ regularly and the Holy Spirit comes down during the Liturgy of Gifts being sanctified, as well
as on the people present. It is true, one can pray anywhere and the Lord hears our prayers from
everywhere. Yet, it is much easier to pray in Church where everything inspires us to prayer. It is from
there that our prayers ascend to God and call down upon us God's mercies.

The building of a Church is a sacrifice unto God, the setting of a parcel of land for Divine Service, the
donation to God of part of one's possession, and most importantly, it is offering to Him of one's love,
of one's efforts. Churches have been erected under differing circumstances: in times of joy and in
times of lamentation, placed like candles offered from all the people, arising on the landscape of their
native lands.

Churches are needed not by God, Whose altar is the heavens and Whose footstool is the earth, it is
we who need Churches. It  is we who benefit  from our own donations to Churches. Yet the Lord
accepts  not  so  much  the  substance  donated  as  much  as  our  dedication  and  eagerness.  Christ
declared good the gift of the widow, saying that she put down more than the rest, for the wealthy gave
of the surplus, but she gave all that she had, her entire sustenance. Our sacrifices in the Name of
God are accepted by God Himself. Spiritually, our gifts proceed to the Divine Coffers, from where no



one can apprehend them, but whosever takes away from the Church, steals from God Himself and
will be chastised by the Lord God Himself. 

At each Divine Service the builders of the Holy Temple are commemorated. By building Churches
here on earth, we construct for ourselves eternal abodes in the heavens. Decades will pass, and our
bodies will  decay, nothing may remain even from our very bones. Yet our souls will  live forever.
Blessed it will be for those who have prepared for their souls an abode in the Heavenly chambers!
Even if those Churches built on earth will be destroyed, the names of their benefactors will be written
down in the eternal  Divine Books and prayers that have been offered in these Churches will  be
remembered perpetually.

"Thus saith the Lord of Hosts: Consider your ways, Go up to the mountain, and bring wood, and build
the Temple of God; and I will take pleasure in it, and I will be glorified…." 
"I am with you, saith the Lord". (The Book of the Prophet Haggai, Chapter 1, King James Version).

Source:  SERMONS OF OUR FATHER AMONGST THE SAINTS,  JOHN ARCHBISHOP OF SHANGHAI  AND SAN
FRANCISCO, (in Russian), edited by Protopresbyter Peter Perekrestov,  "Russian Pastor  Publishers", San Francisco,
1994, Pages 297 – 299.

О СТРОИТЕЛЬСТВЕ ЦЕРКВИ
Из послания св. Иоанна Шанхайского и Сан-Францисского

Церковь есть место освященное, святое, в котором вечно пребывает благодать Божия. При
освящении храма Соломонова слава Господня в виде облака наполнила дом Божий. Так было
в  Ветхозаветном  храме.  Во  сколько  же  сильнее  действует  благодать  Божия  в  храмах
новозаветных, в которых подается истинное очищение от грехов, в которых приобщаемся Тела
и  Крови  Христовых,  в  которых  постоянно  Дух  Святый  сходит  во  время  литургии  на
освящаемые Дары и на предстоящие люди? На всяком месте можно молиться и отовсюду
слышит Господь молитвы. Но гораздо легче молиться в храме, где все располагает к молитве.
Возносятся оттуда молитвы наши к Богу и низводят на нас милости Божии.

Построение  храма  есть  жертва  Богу;  выделение  для  Богослужения  участка  земли,
пожертвование Богу части своего имущества, а главное принесение Ему своей любви, своего
усердия. Воздвигались храмы при различных обстоятельствах, и при событиях радостных и
печальных, ставились, как свечки от всего народа по лицу земли родной.

Храмы нужны не Богу, престол Которого небо и подножие земля, а нам они нужны. Полезны
нам  наши  жертвы  на  храмы,  но  Господь  принимает  не  столько  вещество,  сколько  наше
усердие. Христос одобрил лепту вдовицы, сказав, что она положила больше всех, ибо богатые
клали много от своего избытка, а она отдала все, что имела, все пропитание свое. Жертвы
наши во имя Божие принимает Сам Бог.  Духовно наши жертвы поступают в сокровищницы
небесные, Божии, откуда их никто не восхитит, а если кто похищает церковное имущество, то
тот крадет у Самого Бога и покарает того Сам Господь Бог.

За каждым богослужением поминаются строители храмов. Строя храмы здесь на земле, мы
тем самым созидаем и себе вечные кровы на небе. Пройдут десятки лет, истлеют наши тела,
быть может и от костей ничего не останется. А души наши будут вечно жить. Благо тому, кто
приготовил  для  души  своей  обитель  в  чертогах  Небесных!  Если  даже  уже  разрушатся
построенные  церкви,  записаны  будут  в  вечных  книгах  Божиих  имена  их  строителей  и
запечатлены будут вознесенные в них молитвы.

«Так говорит Господь Саваоф: обратите сердце ваше на пути ваши. Взойдите на гору и несите
дерева и стройте храм; и Я буду благоволить к нему и прославлюсь...» «Я с вами! говорит
Господь. (Агг. 1:7–8, 13)
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